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Information Note on the NGO application process to the United Nations ECOSOC Consultative Status
The application to the ECOSOC Consultative Status is managed by the NGO Section of the UN Department of Economic and Social Affairs (DESA), based in the UN Secretariat in New York.

First step in the application process: Letter of intent

To begin the process of applying for consultative status, an organization must submit a letter of intent to the UN DESA NGO Section. The letter must include the letterhead of your organisation and must be signed by its Secretary General or President. We advise you to mention in this letter of intent that the organisation was accredited to the World Summit on the Information Society, to give some details regarding this accreditation and to remind that this application should be considered as expeditiously as possible by the ECOSOC Committee on NGOs, in accordance with ECOSOC resolution 2006/46. 

The letter of intent must be sent to:

DESA NGO Section

One UN Plaza. Room DC1-1480

New York, NY 10017

Tel: (1-212) 963-8652

Fax: (1-212) 963-9248

desangosection@un.org
Second step of the application process: Application questionnaire and Supporting Document

After your letter of intent is received by the NGO Section, you might receive an application package and the questionnaire. These documents, including the application form and the list of requested documents, are also available on line for download (http://www.un.org/esa/coordination/ngo/documents.htm). 
In order to be considered by the ECOSOC Committee on NGOs at its January 2008 session, your application must be fully completed before 1st June 2007. 

Time frame

Applications completed before 1st June 2007 will be considered as follows:

· January or May 2008: Consideration by the ECOSOC Committee on NGOs, making recommendation to ECOSOC 

· July 2008: ECOSOC final decision on granting the Consultative Status, based on the report of the Committee on NGOs. NGOs which are granted a consultative status could participate in subsequent meetings of ECOSOC and all its subsidiary bodies within its particular field of competence and expertise. 

· [May 2009: XIIth session of the UN Commission on Science and Technology for Development]

Three categories of ECOSOC Consultative Status

NGOs can apply for three different categories of Consultative Status, depending on their areas of work, giving different sets of participation rights:
· General consultative status is reserved for large international NGOs whose area of work covers most of the issues on the agenda of ECOSOC and its subsidiary bodies. These tend to be fairly large, established international NGOs with a broad geographical reach. 
· Special consultative status is granted to NGOs which have a special competence in, and are concerned specifically with, only a few of the fields of activity covered by the ECOSOC. These NGOs tend to be smaller and more recently established.
· NGOs included in the Roster have a rather narrow and/or technical focus and can make occasional and useful contributions to the work of the Council or its subsidiary bodies or other United Nations bodies within their competence. 
The most appropriate target for most of WSIS accredited NGO specialised in the information society related fields would be the Special Consultative Status or the inscription on the Roster, even though each NGO should identify the most relevant category depending of its activities. 
Source and for more information: UN DESA, NGO Section, http://www.un.org/esa/coordination/ngo/ 

Note d’information sur le processus de demande du Statut Consultatifs de l’ECOSOC (ONU) par les ONG
Le processus de demande du statut consultatif est géré par la Section des ONG du Département des Affaires Economiques et Sociales (DESA) de l’ONU, situé au Secrétariat de l’ONU à New York.

Première étape dans la demande de statut consultative: la lettre d’intention
Afin d’entamer le processus de demande du statut consultatif auprès de l’ECOSOC, une organisation doit d’abord envoyer une lettre d’intention à la Section des ONG de UN DESA. La lettre doit inclure l’entête de votre organisation et doit être signée par le Secrétaire Général ou le Président de l’organisation. Nous vous conseillons de d’ores et déjà mentionner dans cette lettre d’intention que votre organisation a été accréditée au Sommet Mondial sur la Société de l’Information, de donner quelques détails sur cette accréditation et de souligner que le Comité doit de ce fait traiter votre demande aussi vite que possible en fonction de la résolution 2006/46 de l’ECOSOC. 

La lettre d’intention doit être envoyée à l’adresse suivante :

DESA NGO Section

One UN Plaza. Room DC1-1480

New York, NY 10017

tel: (1-212) 963-8652

fax: (1-212) 963-9248

desangosection@un.org
Deuxième étape de la candidature : questionnaire de demande d’admission et documents requis 
Après réception de votre lettre d’intention par la Section des ONG, vous devriez recevoir le dossier de candidature et le questionnaire. Ces documents sont disponibles en ligne (http://www.un.org/esa/coordination/ngo/documents.htm). 

Pour que votre demande soit considérée par le Comité des ONG de l’ECOSOC à sa session de 2008, votre candidature complète doit être envoyée à la Section des ONG de UN DESA avant le 1er Juin 2007. 
Délai de la considération des demandes

Les applications complètes reçues par la Section des ONG de UN DESA avant le 1er Juin 2007 seront considérées comme suit : 
· Janvier 2008: Considération par le Comité des ONG de l’ECOSOC de la demande, qui émet une recommandation au Conseil Economique et Social. 
· Juillet 2008 : Décision finale de l’ECOSOC de l’attribution ou non d’un statut consultatif, en fonction du rapport présenté par le Comité des ONG. Les ONG qui se voient attribuer un statut consultatif peuvent de ce fait participer aux réunions de l’ECOSOC et de ses organes subsidiaires dans le cadre de ses domaines de compétence. 

· [Mai 2009 : XIIe session de la Commission pour la Science et la Technologie en faveur du Développement]

Trois catégories de Statut Consultatif auprès de l’ECOSOC 
Les ONG peuvent effectuer une demande pour l’une des trois catégories de Statut Consultatif, en fonction de leur domaine de travail, offrant différents droits d’accès aux travaux des Nations Unies : 

· Le statut consultatif général est réservé pour les grandes ONG internationales dont les domaines de travail couvrent la plupart des problématiques sur l’agenda de l’ECOSOC et de ses organes subsidiaires. Ces ONG sont souvent de grandes ONG internationales établies de longue date et disposant d’une vaste présence géographique.

· Le statut consultatif spécial est accordé aux ONG disposant de compétences spécifiques et sont impliquées de manière particulière par certains des champs d’activités couverts par l’ECOSOC. Ces ONG sont en général plus petites et ont été crées plus récemment.

· Les ONG incluses dans la liste (Roster) ont un champ d’activité plus réduit ou plus technique tout en pouvant faire des contributions utiles aux travaux du Conseil ou de ses organes subsidiaires ou des autres organes des Nations Unies dans leur domaine de compétence.
L’objectif le plus approprié pour la plupart des ONG accréditées au SMSI spécialisées dans les domaines relatifs à la société de l’information sera de demander le statut consultatif spécial ou bien l’inscription sur la Liste (Roster), même si il revient à chaque ONG d’identifier la catégorie la plus adaptée à ses activités. 
Source et pour plus d’information: UN DESA, NGO Section, http://www.un.org/esa/coordination/ngo/
This information note was prepared by the Conference of NGOs (CONGO) - www.ngocongo.org 

